
PŘÍBĚH PANA HAVRÁNKA – SCÉNÁŘ 

Pan Roman Havránek se narodil v roce 1934 v Jáchymově. Má dvě sestry, jednu mladší a jednu 
starší. Po mnichovské dohodě se museli s rodinou přestěhovat do Příbrami. Tam prožil dětství, 
mládí a podlehl kouzlu skautingu.  

Po osvobození v rozhlase vyhlásili, kdo se chce přihlásit do skautského oddílu, shromáždění 
bude tam a tam. Jmenovalo se to na Střelnici. Tam bylo kontaktní místo. Tak jsem tam byl 
první. 

Odtud má i celoživotní přezdívku Mánek. Skautingu se věnoval po celý život, včetně období, 
kdy byla tato organizace vládními nařízeními zakázána. V činnosti pokračoval s ostatními 
přáteli pod hlavičkou Spartaku.  

My jsme v tom Spartaku přežívali celou totalitní dobu. A dokonce nám dávali i příspěvky na 
tábory a podobně. Protože vždycky měli za to, že potřebujou tu mládež zaujmout. My jsme 
vedli i tábory. 

Další životní vášní pana Havránka je cestování. Při tom potkal i jednu ze svých manželek. 
Pracovala u Československých drah a umožnila mu cestovat po celém světě. Mohl se tak 
účastnit různých skautských akcí, mimo jiné i celosvětových Jamboree. Na jedno z nich, které 
se konalo v roce 1971 v Japonsku, potřeboval získat vízum. To nebylo jednoduché. Pan 
Havránek se ale doslechl, že má japonský velvyslanec rád nápadité dárky. A přinesl mu 
slaměnou panenku.  

Vrátil se velvyslanec a říkal: Pane vy jste na to kápl, já tady nemám paní a teďka mám náhradní. 

Výpravy se skautskou tematikou neunikly pozornosti státních úřadů. A tak byl panu 
Havránkovi v roce 1975 zabaven cestovní pas.  

Po tom norském Jamboree Státní bezpečnost zjistila, že nějak moc cestuji, tak mi zabavila pas 
čili já jsem přišel o cestovní pas. 

Nevyhnul se ani sledování ze strany STB. Režimu se ale nepoddal a začal se věnovat vydávání 
skautských samizdatů. Po sametové revoluci se k práci ve skautu vrátil a vedl oddíl v Příbrami, 
se kterou je celoživotně spjat.  

V současné době se i přes svůj vysoký věk pan Havránek-Mánek…  

Románek, no, řekněme to tak. 

…stále zajímá o dění kolem sebe a pravidelně se účastní bohoslužeb v Husově sboru na 
Zbraslavi. 

 


